

BUREAU DE CIRCONSCRIPTION
Bureau 316
4770, avenue Kent
Montréal (Québec)
H3W 1H2
Tél. : (514) 283-0171
Télééc. : (514) 283-2407



HOUSE OF COMMONS
CHAMBRE DES COMMUNES

CONSTITUENCY OFFICE
Suite 316
4770 Kent Avenue
Montréal (Québec)
H3W 1H2
Tel. : (514) 283-0171
Fax : (514) 283-2407

The Honourable Irwin Cotler, P.C., O.C., M.P., Mount Royal
L'honorable Irwin Cotler, C.P., O.C., député, Mont-Royal

FOR IMMEDIATE RELEASE

COTLER CALLS FOR RELEASE OF CELEBRATED CHINESE HUMAN RIGHTS ACTIVIST AND PRISONER OF CONSCIENCE DR. WANG BINGZHANG

Ottawa – October 9, 2013 – Canadian MP Irwin Cotler – Former Minister of Justice and Attorney General of Canada – today joined with the family of celebrated Chinese human rights activist and prisoner of conscience Dr. Wang Bingzhang to call for his immediate release. Explained Cotler, who is acting as *pro bono* counsel to Dr. Wang, “his illegal abduction from Vietnam nearly 11 years ago, his conviction following a secret one-day trial at which he was denied the right to speak, and his languishing in prolonged solitary confinement all constitute grave violations of international law.” Cotler continued, “The UN Working Group on Arbitrary Detention has found that Dr. Wang’s prosecution and punishment violate international law standards. As well, the Standing Committee on Foreign Affairs and International Development of the Canadian Parliament – of which I am Vice-Chair – tabled a report calling on the Chinese government to release Dr. Wang, as did the U.S. Congress.”

Dr. Wang’s prolonged and abusive solitary confinement – circumstances that the UN Special Rapporteur has previously found to constitute torture – has caused him to suffer several debilitating strokes and other severe physical and mental disabilities. Dr. Wang is also reported to suffer from severe depression according to the few who have been allowed to visit him.

The Liberal Party of Canada’s Advocate for Rights and Freedoms concluded: “It is my hope that today’s events will sound the alarm on the Chinese government’s assault on the rule of law and on its own constitution. We must all unite in supporting the ideal of bringing rule of law and democracy to China – and this should start with the immediate release of Dr. Wang.”

- 30 -

Contact: Jacob Binder, Office of the Honourable Irwin Cotler
(613) 995-0121
irwin.cotler@parl.gc.ca

BUREAU D'OTTAWA
813, Édifice la Justice
Ottawa, Ontario K1A 0A6
Tél.: (613) 995-0122
Télééc.: 613) 992-6762
Courriel: irwin.cotler@parl.gc.ca



OTTAWA OFFICE
813 Justice Building
Ottawa, Ontario K1A 0A6
Tel.: 613-995-0122
Fax: 613-992-6762
Email: irwin.cotler@parl.gc.ca



HOUSE OF COMMONS
CHAMBRE DES COMMUNES

The Honourable Irwin Cotler, P.C., O.C., M.P., Mount Royal
L'honorable Irwin Cotler, C.P., O.C., député, Mont-Royal

POUR DIFFUSION IMMÉDIATE

**IRWIN COTLER DEMANDE LA LIBÉRATION DE WANG BINGZHANG, CÉLÈBRE
MILITANT POUR LES DROITS DE LA PERSONNE ET PRISONNIER D'OPINION
CHINOIS**

Ottawa – Le 9 octobre 2013 – Le député canadien Irwin Cotler, ancien ministre de la Justice et procureur général du Canada, s'est joint aujourd'hui à la famille du D^r Wang Bingzhang, célèbre militant des droits de la personne et prisonnier d'opinion chinois, pour demander sa libération immédiate. « Son enlèvement illégal au Vietnam il y a près de 11 ans, sa condamnation à l'issue d'un procès secret d'une journée, au cours duquel on lui a refusé le droit de parole, et son isolement cellulaire prolongé constituent de graves violations du droit international », a expliqué le professeur Cotler, qui agit à titre de conseiller juridique *pro bono* pour le D^r Bingzhang.

« Le Groupe de travail de l'ONU sur la détention arbitraire estime que le procès du D^r Wang et la peine qui lui a été imposée ne respectent pas les normes juridiques internationales. De plus, à l'instar du Congrès américain, le Comité permanent des affaires étrangères et du développement international du Parlement du Canada, dont j'assume la vice-présidence, a déposé un rapport dans lequel il exhorte le gouvernement chinois à libérer le D^r Wang. », a-t-il ajouté.

L'isolement cellulaire prolongé et abusif du D^r Wang – dans des conditions que le rapporteur spécial de l'ONU considère comme de la torture – lui a causé plusieurs AVC invalidants et d'autres graves incapacités physiques et psychologiques. Selon les rares personnes qui ont été autorisées à le visiter, le D^r Wang souffre également d'une grave dépression.

Le professeur Cotler, porte-parole du Parti libéral du Canada en matière de droits et de libertés a déclaré : « J'espère que les interventions d'aujourd'hui sonneront l'alarme au sujet de l'attaque du gouvernement chinois contre la primauté du droit et contre sa propre constitution. Nous devons tous ensemble soutenir un idéal de respect de la primauté du droit et de la démocratie en Chine, en commençant par la libération immédiate du D^r Wang. »

- 30 -

Contact: Jacob Binder, bureau de l'honorable Irwin Cotler
613-995-0121
irwin.cotler@parl.gc.ca

